Vientisinio sakinio skyryba
(pagal atnaujintas skyrybos taisykles)

	Privalomosios skyrybos

taisyklės


	Pasirenkamosios skyrybos

taisyklės



	1. Vienarūšės sakinio dalys

Vienarūšės išvardijamosios sakinio dalys be jungtukų yra atskiriamos kableliais, pvz.:
Meilė , širdgėla , neviltis geso pamažu. 
Vienarūšės sakinio dalys be jungtukų, susijusios priešinimo

santykiais, atskiriamos brūkšniais arba kableliais, pvz.:

Jis bus ne kunigas – daktaras ar inžinierius. Ne šiandien –

rytoj dabartiniai septyniolikmečiai ims tvarkyti valstybės reikalus..
Vienarūšės sakinio dalys, sujungtos jungtukais ar kitais

jungiamaisiais žodžiais: a) pavieniais o, bet, tačiau, tik(tai),
 b) poriniais: nors (ir) ... bet, kad ir ... bet, jei(gu) ne ... tai, ne tiek ... kiek, ne tik ... bet ir, kaip ... taip (ir) ir kt., c) kartojamaisiais ir ... ir, ar ... ar, arba ... arba,
nei ... nei, čia ... čia, tai ... tai, tiek ... tiek ir kt., yra atskiriamos kableliais, pvz.:
Visi įvykiai prasideda viduje , o ne išorėje. 
2. Aiškinamosios sakinio dalys

 Aiškinamoji sakinio dalis su jungiamaisiais žodžiais ypač, kaip ir ,būtent, tai yra ir pan. yra išskiriama kableliais, (tikslinamosios aplinkybės) pvz.:
Kieme, ypač  palei  tvorą , nuo vėjo šiureno nukritę lapai. 

Kelios aiškinamosios sakinio dalys, neturinčios jungiamojo žodžio ir einančios po apibendrinamojo žodžio, yra išskiriamos dvitaškiu ir kableliu (ar brūkšniu) arba brūkšniais, pvz.:

Žmonių: vyrų, moterų ir paauglių , prigužėjo pilna Blažio

gryčia. 

 Po vienarūšių sakinio dalių prieš apibendrinamąjį žodį (visi, viskas, visa (tai), visur, visada ir pan.) rašomas brūkšnys, pvz.:
Gimines, kaimynus, draugus, šiaip pažįstamus – visus

suvadino paminėti gražios sukaktiesi.

3. Pažyminiai

Išplėstinis (arba ne) derinamasis ar nederinamasis pažyminys po pažymimojo žodžio išskiriamas kableliais, pvz.:
Stalų, išrikiuotų palei sieną , turėjo pakakti visiems. Jis turėjo

skrynelę, pilną prekių .
Po pažymimojo žodžio einantis išplėstas priedėlis be jungiamojo žodžio yra išskiriamas kableliais, pvz.:
Pirmas atėjo Jonas Augutis, Povilo sūnus . Bet mano tėvas,

karštas žmogus, paliepė užpykęs išmesti jį pro duris.
Priedėliai su jungiamąją paskirtį turinčiais žodžiais ypač, arba,

vadinamasis, labiausiai, daugiausia, dažniausiai, greičiausiai, kaip antai (kaip ta pačia reikšme), tai yra, būtent, pavyzdžiui, bent ir kt. išskiriami kableliais, pvz.:
Toliau bus plėtojama socialinės priežiūros, ypač globos ir

rūpybos, sistema.

Kablelis rašomas ir po jungiamąją paskirtį turinčio įterpinio, pvz.: Kurie ne kurie paukščiai, pavyzdžiui , balandžiai , žmogui iš dalies

naudingi.
Išplėstas pažyminys ar priedėlis arba du ar daugiau neišplėstų

pažyminių ar priedėlių, einančių prieš įvardžiu išreikštą pažymimąjį žodį, yra išskiriami kableliais, pvz.:
Atlaidus kitų silpnybėms , jis buvo griežtas ir reiklus sau.

4. Įterpiniai

Įterpinys išskiriamas kableliais, rečiau – brūkšniais, pvz.:

Laimė , nė vieno žmogaus tarpdury nebuvo, nes visus, matyt,sutraukė į vidų kalbėtojas, kurio kiekvienas žodis buvo girdėti net lauke.

5. Kreipiniai

Kreipinys, vienas ar su priklausomais žodžiais, išskiriamas kableliais, pvz.:

– Dėde , ar namie esi? – išgirdo Gugis. Bus, mama , kitoks

gyvenimas – šviesesnis, lengvesnis.

Kreipinys išskiriamas kartu su antrojo asmens įvardžiais tu, jūs, jie sakinyje negali eiti veiksniu, pvz.:
Tai kur, beširdi tu , eiti man?! O kas, tingine tu , leido tau!


	1. Vienarūšės sakinio dalys

Greta pavartoti artimos reikšmės ar kartojamieji žodžiai skiriami

kableliu, jei suprantami kaip vienarūšės sakinio dalys, arba neskiriami,

jei laikomi samplaikomis, pvz.:

Sprogsta(,) skleidžiasi alyvų žiedai.
2. Aiškinamosios sakinio dalys

Tos pačios sakinio dalys be jungiamųjų žodžių gali būti

išskiriamos kableliais (rečiau brūkšniais), jei norima parodyti

aiškinamąją jų paskirtį, (tikslinamųjų aplinkybių) pvz.:

Suopis mielai nusispjautų čia pat( , ) sau po kojomis( , ) ir išeitų.
Tarp apibendrinamojo žodžio ir jį aiškinančių sakinio dalių įterpus

jungiamąjį žodį, po pastarojo gali būti rašomas dvitaškis (rečiau

brūkšnys), jei norima paryškinti išvardijimą, pvz.:

Visi mūsų baltmiškio medžiai, būtent (:) beržas, epušė,

ąžuolas, uosis , liepa ir kiti, žiemą žalių lapų netenka.

3. Pažyminiai

Išplėstas derinamasis arba nederinamasis pažyminys arba du ar keli neišplėsti derinamieji ar nederinamieji pažyminiai prieš daiktavardžiu išreikštą pažymimąjį žodį gali būti išskiriamas kableliais, jei norima pabrėžti pažyminio prasminį ir intonacinį savarankiškumą, pvz.:
Plepus, bet gudrus ir „slidus“(,) kaimynas man visai

nekėlė pasitikėjimo.

Neišplėstas derinamasis ar nederinamasis pažyminys, pažymintis

įvardžiu išreikštą sakinio dalį, gali būti išskiriamas kableliais (rečiau

brūkšniais), jei norima pabrėžti jo prasminį ir intonacinį

savarankiškumą, pvz.:

Bet jam( , ) mokytam( , ) ten rodytis netinka.
Išplėstas nederinamasis pažyminys po pažymimojo žodžio,

išreikšto įvardžiu, gali būti išskiriamas kableliais (rečiau brūkšniais),

jei norima pabrėžti jo prasminį ir intonacinį savarankiškumą, pvz.:

Jis(,) be juodų ūsų ( , ) atrodė visai neatpažįstamas.
 Su dalelytėmis nors ir, kad ir, dar (ir), tegu, irgi, kaip ir pan.
einantys pažyminiai ar priedėliai gali būti išskiriami kableliais, jei

norima parodyti jų prasminį ir intonacinį savarankiškumą, pvz.:

Visą kelią( , ) nors  ir primuštas ( , ) vilkas nešė ant nugaros

lapę.
Lyginamieji nederinamieji pažyminiai, prasidedantys žodžiais

didumo, aukštumo, ilgumo ir kt., po pažymimojo žodžio gali būti

išskiriami, jei norima išryškinti jų prasminį ir intonacinį

savarankiškumą, pvz.:

Nykščio nagu( , ) didumo sulig geru kaušeliu ( , ) nukabino

prilipusį grumstelį..
Po įvardžių bet kas, kas nors, visi, kiti, kas, kaži(n) kas ir pan.

pavartotas būdvardis ar dalyvis su priklausomais žodžiais ar be jų gali

būti išskiriamas, jei norima parodyti aiškinamąją jo paskirtį, pvz.:

Kaži kas(,) truputį drąsesnis ( , ) šūktelėjo nepatenkintu

balsu.

Artimos nederinamiesiems pažyminiams žodžių grupės,

prasidedančios vardu, pavarde, pravarde, gali būti išskiriamos norint

parodyti jų intonacinį savarankiškumą, pvz.:

Jis pasirodė labai panašus į buvusį kaimyną( , ) v a r d u Kazys.
Neišplėstas po pažymimojo žodžio einantis priedėlis gali būti

išskiriamas, jei norima parodyti jo aiškinamąją paskirtį ir intonacinį

savarankiškumą, pvz.:

Mes( , ) vaikigaliai ( , ) bėgdavome paskui jį ir šaukdavom.

Neišplėstas ar išplėstas priedėlis, einantis po pažymimojo žodžio,

gali būti išskiriamas brūkšniais norint pabrėžti aiškinimą arba

atskiriamas brūkšniu nuo pažymimojo žodžio norint parodyti

tapatumą, pvz.:

Prie apskritojo stalo buvo pakviesti ir didžiausio traukos

lenktynininkų priešo – policijos ( – ) vadai.
4. Įterpiniai

Įterpinys gali būti išskiriamas kartu su jungtuku, išskyrus ir, ar,

arba, nei, jei norima pabrėžti jų prasminę ir intonacinę vienumą, pvz.:

Bet ( , ) žinai , kunige, yra moterų, kurios dėl tų dalykų labai

išgyvena.
Modalumą rodantys žodžiai ar junginiai anaiptol, antai, apskritai,

atseit, būtent, destis, esą, galbūt, galų gale, geriau, greičiausiai, iš

esmės, iš principo, iš tiesų, iš tikro, iš tikrųjų, iš viso, kaip tyčia, lyg

tyčia, konkrečiai, konkrečiau, mat, pagaliau, palyginti, paprastai,

paprasčiau, pirmiausia(i), rasi(t), savo ruožtu, šiukštu, taigi, tikriau,

tikriausiai, tiksliau, turbūt, veikiausiai, visų pirma gali būti išskiriami,

jei norima jiems suteikti įterptinį pobūdį, pvz.:

Anaiptol (, ) jam apie tai nė neprimink.

5. Kreipiniai

Kreipinys gali būti išskiriamas kartu su antrojo asmens įvardžiu tu, jūs,

galinčiu eiti sakinio veiksniu, jei abu jie pasakomi vientisa intonacija,

pvz.:

Jūs ( , ) pilieti , pats kaltas, kad neatlėkėte į eilę.
6. Dalyvinės, pusdalyvinės, padalyvinės aplinkybės

Išplėsta dalyvinė, pusdalyvinė ar padalyvinė aplinkybė arba dvi ir

daugiau neišplėstų gali būti išskiriamos kableliais, jei norima išryškinti

jų prasminį ir intonacinį savarankiškumą, pvz.:

Išėjusi iš mokyklos(,) direktorė stabtelėjo.
7. Lyginamieji posakiai
Lyginamieji posakiai, prisijungę prie būdvardiškųjų įvardžių toks (-ia),

toks (-ia) pat, šitoks (-ia), koks (-ia), kitoks (-ia) ir pan., taip pat prie

įvardinių prieveiksmių taip, kitaip, tiek ir pan., gali būti išskiriami, jei

norima parodyti jų prasminį ir intonacinį savarankiškumą, pvz.:

Naujasis skyriaus vadovas nėra t o k s demokratiškas( , ) kaip

ankstesnysis ( , ) ir mažiau bendrauja su pavaldiniais.
8. Tarinio jungties praleidimas

Vietoj praleistos tarinio jungties arba savarankiškos sakinio dalies gali

būti rašomas brūkšnys, jei norima paryškinti praleidimą, pvz.:

Gyvenimas mano ( – ) vėjas palaidas.



